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Sergiu TUDOSE: fNTERVfliRf 

Sergiu Tudose este actor l a  Teatrul Naţional "Vasile Alecsandri" din laşi, din 1 962. 
A absolvit, în 1 959, IATC Bucureşti ,  la clasa Al. Finţi. În 46 de ani de carieră, a interpretat 
aproximativ 200 de roluri, a j ucat mii  de spectacole; creaţii le sale au fost laureate, cea mai 
importantă distincţie fi ind Premiul  ATM (1 982) pentru Zi lov din VÎnătoarea de raţe de 
Aleksandr Vampilov. În februarie 2006, actorul ieşean va împlini 70 de ani.  



Oltita Cîntec: Ati avut şansa să jucaţi acelaşi rol, Regele din lvona, 
principesa Burgundiei ,  

'
În varianta scenică din anii '70 şi În spe�tacolu! realizat În 

deschiderea stagiunii 2005-2006, de Ovidiu Lazăr, pe aceeaş1 scena, la Teatrul 
National laşi. Care e istoria ieşeană a acestui text? ' 

Sergiu  Tudose: În 1 976, Brandy Barasch monta la laşi , în premieră pe ţară, 
/vona, pricipesa Burgundiei de Witold Gombrowicz. Era atunci un moment fast 
pentru Naţionalu l  ieşean, se făcuseră câteva spectacole importante, pe texte care 
la Bucureşti nu s-au putut monta. 

O.C.: Era /aşul mai departe de braţul cenzurii!? 
S.T. :  Probabi l .  Am jucat atunci Noaptea iguanei în decoruri le lui Liviu Ciulei , 

reg ia Sorana Coroamă-Stanca, Tango de Mrozek, lvona . . . , în decorurile lui 
Helmuth Sturmer. Am făcut lvona . . .  cu o putere de muncă şi cu o dorinţă 
extraordinare, pentru că textul ni s-a părut, ca şi acum, foarte bun. Eram mândri 
că era premiera pe ţară, spectacolul  de la Bucureşti al Cătălinei Buzoianu a fost 
după al nostru . Când am citit piesa, n i  s-a părut de-o noutate şi de o profunzime 
nebune, calităţi care, constat acum,  nu şi le-a pierdut. 

O.C.:  Atunci avea, totuşi, o altă relevanţă. Era un text subversiv, trimitea cu 
gândul /a cuplul Ceauşescu. Acum Îl citim altfel! 

S.T. :  A fost un curaj nebun să-I montăm. Dar echipa de-atunci , eu-Regele, 
Emil Coşeru-Şambe/anul, Violeta Popescu-/vona, Silvia Popa-Regina, Marcel 
Finchelescu şi alţi i ,  eram dispuşi să facem asta. Textul este foarte exact în ceea ce 
vrea. Spectacolu l  de azi e,  desigur, diferit. Atunci ,  /vona-Violeta Popescu avea 4n 
monolog interior superb, fără să aibă vorbe, iar când îl încheia, era sleită. In  
monologul acel<ii , ea era la  ea acasă, cu forţa ei de a se consuma, venea perfect 
pe interiorul e i .  I n  spectacolul  Cătăl inei Buzoianu . . .  

O.C. : De la care Ovidiu Lazăr se revendică, a fost studentul ei şi /-a marcat, 
singur o Sf!Une . . .  

S.T. :  I n  cel mai bun sens a l  termenulu i .  Cătălina Buzoianu a împins lucrurile 
către o notă mai dură,  iar acum,  Ovidiu Lazăr a violentat pur şi  simplu relaţia lui 
Fil ip cu lvona, a dus lucruri le şi  mai departe. 

O.C.:  Chiar pe un teren expresionist, trimitere pe care panou/ imens din final, 
copie a Ţipătulu i  lui Munch, o limpezeşte deplin. 

S.T. :  Când se întâlnesc două lumi  diferite, întâ ln i rea poate fi foarte dură, pot 
izbucni războaie. Dar când confruntarea este între o lume şi un personaj , ca la 
Gombrowicz, lucruri le merg spre tragedie. Tăcerea lvonei e o formă de opoziţie 
faţă de această lume strâmbă, al cărei vârf e regele. El e capul  unei piramide a 
răulu i ,  a dupl icităţi i .  E o figură dură, care-i dispreţuieşte, cin ic, pe toţi . Singura lu i  
lege e aceea a bunulu i  plac. 

O.C. :  Să revenim la abordarea rolului Regele. Cât a rămas din varianta de 
tinereţe În Regele de-acum? Cât a contat experienţa atâtor ani de scenă? 

S.T. :  E o situaţie foarte i nteresantă pentru un  actor, iar experienţa a 
însemnat mu lt .  Ceala ltă abordare era ma i  pal idă,  pentru că atunci nu  aveam 
toate mij loacele pe care le am acum .  Sunt lucru ri pe care nu le poţi căpăta 
decât o dată cu vârsta, oricât studiez i ,  oricât exersez i .  Pos ib i l ităti le mele 
de-atunci  de a rezolva un  ro l  erau mai  reduse, pentru că scenic n

'
u aveam 

toate instrumentele necesare .  E lemente d in acest personaj erau şi  înainte, 
pentru că mi-a plăcut foarte mu lt ,  m-am concentrat pe el .  Dar acum lucrur i le  
s-au sed imentat altfe l .  Re laţ i i le  e rau a ltfe l ,  tr isteţ i le erau altfe l .  Ş i  la 30 de an i  
ai tristeţi , dar nu  ca la 70 .  
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O.C. : Aţi PC?_m�nit de ac'!astă vârstă, pe care o veţi Împlini În scurt timp, dar 
pe care nu o arataţ1 pe scena. 

S.T. :  Cu mari eforturi ,  credeti-mă! 
O.C. :  Să fie disciplina profesională unul dintre secrete? 
S.T. :  Fără discipl ină profesională nu se poate. Cunosc mi i  de cazuri de 

o�meni f�arte discipl inaţi , .care au câştigat mult, şi alţi i ,  foarte talentaţ i ,  care se 
p1e�d pe �� �e trec�. �� e tn�t. v� �pun ca pr<_:>fesor, referindu-mă la studenţii ieşeni ,  
e ca d1sc1pl lna art1st1ca nu-1 ma1  mtereseaza aşa cum aş f i  vrut eu. Nu vreau să-i 
blamez, dar nu acordă atâta atenţie câtă ar trebu i .  Eu sunt un actor care moare pe 
scenă. Fără asta nu pot exista, am învăţat-o de la marii noştri actor i ,  profesorii 
noştri , de la G ică Popovici , Ion Lascăr, Ştefan Dăncinescu, Mi luţă Gheorgh iu .  
Ardeau pe şcenă şi aşa făceam şi no i  lângă ei .  

O.C. :  In familia Tudose talentul se ia, se moşteneşte. 
S.T. : Sunt nepotul actoru lu i  Gică Popovic i ,  fratele mamei a fost cântăret de 

operă, a jucat, la laşi ,  alături de Anny Braesky, apoi ,  la Bucureşt i ,  a intrat în tr
'
upa 

lu i  Cărăbuş. 
O.C. :  Eu mă referearp la Catinca Tudose, fiica dumneavoastră. Cum e să 

jucaţi În familie pe scenă? In Cabotinul eraţi, şi ca personaje, Mamă, Tată şi Fiică. 
S.T. :  Eu sunt foare afurisit, n-am nici un fel de înţelegere faţă de fami l ia mea, 

aşa am procedat şi cu Violeta Popescu (soţia, n.n.) şi cu Catinca, acum.  Sunt 
mulţumit de. câte ori face treabă bună, o sfătuim amândoi ,  o certăm amândoi. 

O.C. :  lnseamnă că e foarte greu pentru ea! 
S.T. : Dar şi pentru mine, învăţ alături de ea, am emoţii alături de ea. 
O.C.: Sunteţi un actor "În priză", lucra,ti mereu. La ce repetaţi acum? 
S.T. :  Sunt Freud, în Vizitatorul de Erich Emmanuel Schmitt. E un autor 

nemaipomenit. 
O.C. :  Scrie desăvârşit, fără fisuri, aproape matematic! 
S.T. :  Textu l  pune problema de ce Freud, oameni i  au renunţat la Dumnezeu. 

E acolo o repl ică minunată, care esenţial izează rolu l :  "Nu cred în Dumnezeu ,  
pentru că totul în m ine e pregătit să creadă. Nu cred în  Dumnezeu, pentru că aş 
fi fericit dacă aş face-o". Rolul  e o provocare, pentru că îmi solicită un alt fel de 
participare temperamentală decât cea structurală. Aici trebuie să fiu un savant 
care suferă pentru naţia lu i ,  pentru fiica lu i .  Lucrez cu un regizor tânăr, foarte 
talentat, foarte profund ,  Mar ius Oltean u .  Premiera desch ide Festivalu l  
I nternational de Teatru Evreiesc "Avram Goldfaden", la sfârşitul lu i  octombrie. 

o.
'
c. :.Aş vrea să mutăm discuţia Înspre zona filmului. 

S.T.: l nseamnă că o îngropăm,  pentru că n-am făcut decât două f i lme. 
O.C.: Dar la câte filme româneşti se fac, pentru un actor care activează În 

provincie e o performanţă că aţi jucat În filmul lui Dan Piţa, care va avea premiera 
În noiembrie. 

S.T.:  Am f i lmat la Femeia visurilor, scenariu de Răsvan Popescu. Am avut o 
partitură care mi-a convenit, un operator, un tip mai în vârstă, care ştie meserie, dar 
care se cam ceartă cu regizorul. Platoul de filmare e un loc în care se adună foarte 
multă tensiune, mai multă decât în scenă. După ce termin i  un cadru , toată lumea 
se mută în alt cadru şi rămâi singur, nici nu şti i  ce să faci, ai senzaţia că faci parte 
din decor. Fi lmul e foarte dinamic, făceam textu l aproape pe loc, eu eram obişnuit 
să-I învăţ acasă, trebuie să ai grijă ca replica să vină normal, expresia să fie diurnă. 

O.C.:  Teatrul şi filmul sunt două medii diferite, dar În,teleg din ton că preferaţi, 
totuşi, teatrul! 

S.T.: Categoric şi pentru totdeauna, prefer teatru l !  
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